
مدیرعامــل فولاد مبارکه معتقد اســت 
قبل از آنکه مقــررات و مشــکلات داخلی 
بتواند بــر صادرات فولاد این شــرکت تأثیر 
بگذارد، تحریم هــای حمل ونقلی و بیمه ای 
صدمه اصلی را به صادرات وارد کرده اســت.

شرکت های بزرگی نظیر فولاد مبارکه خود 
نیازهای ارزی فراوانی دارند و خوشــبختانه 
بانک مرکــزی به دنبال تســهیل مقررات 
در این زمینه اســت.وی بــا خوش بینی به 
قوانیــن و مقــررات سیســتم های نظارتی 
معتقد است  شــرایط کنونی ایجاب می کند 
دولت و صنعتگران بــه یکدیگر کمک کنند. 
مشروح گفت وگوی خبرنگار دنیای اقتصاد 
با مدیرعامل یکــی از بزرگترین واحدهای 

صنعتی کشور را در ادامه می خوانید.
  هم اکنون صادرات کشور با موانعی 
روبه رو است و برخی از بازارها به خاطر 
صدور بخشنامه هایی از سوی دولت، از 
دست رفته اســت. فولاد مبارکه چه 

برنامه ای برای رفع این مشکلات دارد؟
صــادرات مــا البتــه نــه بــه خاطــر 
دســتورالعمل ها و بخشــنامه ها، بلکــه به 
خاطر اینکه در تحریم هــای ثانویه آمریکا، 
نام فولاد ایران قرار دارد، متوقف شده است. 
فولاد مبارکه اکنون نمی تواند محصولات را 
به نام خود صادر کند، به فرض اینکه همه این 
مشــکلات را حل کنیم، پول و ارز حاصل از 
صادرات نمی تواند به کشور وارد شود؛ اکنون 

مذاکراتی با وزارت صمــت و بانک مرکزی 
صورت گرفته تا بتوان راه کارهایی پیدا کرد 
و صادرات را از سر گرفت. در گذشته،  فولاد 
مبارکه ۱۵ تا ۲۰ درصد تولید خود را صادر 
می کرده و از طریق صادرات، نیازهای ارزی 
خود را که شامل مواد اولیه و تجهیزات بوده، 
تأمین می کرده، پس بار   و   مشــکلی برای 
دولت ایجاد نمی کرده است .الآن مشکل این 
است که وقتی خودمان ارز حاصل از صادرات 
نداریم، سیســتم بانکی نیز بــا تنگناهایی 
که برای تأمین ارز در ســامانه نیمــا  با آن 
مواجه است، نمی تواند از ما پشتیبانی کند. 
امیدواریم بتوانیم در ماه های آینده، از طریق 
 کانال هــای دیگر، صادرات خــود را دوباره 

فعال کنیم.
   فولاد مبارکه در ۹ ماه ابتدای سال 

جاری، چقدر صادرات داشته است؟
ما از ابتدای سال تاکنون، حدود ۷۰۰ هزار 

تن صادر کرده ایم.
   از این میزان صادرات، چقدر پول 

به کشور برگشته است؟
نزدیک به ۵۰ میلیون یورو  از  ارز حاصل از 
فروش کالاهای خود را دریافت کردهایم که 
معادل حدود ۲۰ درصد ارز حاصل از صادرات 

این بنگاه صنعتی است.
   به هرحال صادرکنندگان نقدهایی 
را  به سامانه نیما درخصوص فروش ارز    
وارد میدانند. شــما مزایــا و معایب 

بازگشت درآمدهای ارزی به این سامانه 
را در چه مواردی می بینید؟

فــروش ارز حاصل از صادرات در ســامانه 
نیما، یکی از سیاســت های کلی نظام اســت 
که در ســطح مجلس، دولت و نیز در ســطح 
تصمیم گیران در سران ســه قوه مطرح شده 
است که بر این اساس، تمامی صادرکنندگان 
باید ارز حاصل از صادرات را بــه نیما بیاورند. 
این بحث، تصمیم درســتی اســت؛ چراکه 
همه مــا در یک کشــتی هســتیم و در یک 
کشــور زندگی می کنیــم و بنابراین دولت و 
نظام، زیرســاخت هایی را فراهم کرده اند که 
شرکتهایی ازجمله فولاد مبارکه، مجموعه ای 
را به وجود  آورنــد  و در آن به  فعالیت بپردازند  
و تولید کننــد؛ پس جنــس و محصول خود 
را می فروشند. حال همان سیســتم هم از ما 
می خواهد که ارز حاصل از صادرات را به سامانه 
نیما بیاوریم. این کلیت کار است و ما هم تابع 
قوانین جمهوری اســلامی ایران هستیم. در 
آخرین صحبتی که با معاون ارزی بانک مرکزی 
صورت گرفته، درخواست شده که اجازه دهند 
صادرکنندگان و واردکنندگان خارج از شبکه 
نیما، با هم توافق کننــد؛ ولی اطلاعات کامل 
آن در اختیار بانــک مرکزی قــرار گیرد؛ به 
همین دلیل بانک مرکزی قرار اســت در یک 

دستورالعمل جدید، این موضوع را ابلاغ کند.
      راه کار جدی برای مقابله با تحریم 

تدارک دیده اید؟

راه کارهایی را در این حوزه پیدا کرده ایم 
و می خواهیــم برای تأمین لــوازم و قطعات 
موردنیاز خود از طریق تمرکــز بر  تولیدات 
داخلی و اســتفاده از بومی سازی کالاها وارد 
عمل شــویم و از این ظرفیت هــای قانونی 

استفاده کنیم. 
در بخش تجهیزات، کار  بومی ســازی را 
با کمک تولیدکنندگان داخلی و شرکتهای 
دانش بنیان و محققان در دســتور کار داریم 
. ضمن اینکه اگر مذاکــرات با اروپا به نتیجه 

برسد، کار ما هم روانتر خواهد شد.
    شــما صحبت از بومی سازی و 
استفاده از شتاب دهنده ها کردید. در 
این راه چه قدم هایی برداشــته شده 

است؟
اخیرا افراد زیادی به مــا مراجعه کرده و 
اعلام آمادگی کردند که در تولید محصولات 
وارد عمل شــوند. حدود ۷۰ مــورد ایده به 
ما ارجاع شــده اســت که در هر ســه حوزه 
متالورژی، برق و مکانیــک، در تجهیزات و 
مواد اولیه بتوانند کار تأمین را صورت دهند 

یا کالاهای موردنیاز ما را بســازند. برخی از 
اینها منجر به قرارداد میشــود و حمایتهای 
مالی در تأمین مالی ساخت را هم با پرداخت 
پیش پرداخت خواهیم داشت. از سوی دیگر 
با انعقاد قراردادهای بلندمدت ســه، پنج و 
هفت ساله این اطمینان را به سرمایه گذاران 
می دهیم که حتی اگر تحریم هم برداشــته 
شــده یا اتفاق دیگری رخ دهــد، آنها به کار 
خود ادامه دهند و مطابق قرارداد کار کنند. 
این بسته حمایتی ما ست که در بومی سازی 
سرمایه گذاری می کنیم و قرارداد بلندمدت 
بــرای حمایــت از ســرمایه گذاران فراهم 

می آوریم.
    ســال آینده صنعت فولاد به چه 

سمتی می رود؟
به نظر می رسد سال آینده بازار و صنعت 
فولاد کشــور با مشــکلاتی مواجه شوند که 
ازنظر کاهش مصرف ممکن اســت بر برخی 
تولیدکنندگان اثر بگذارد. به همین منظور 
تولید محصــولات خاص را در دســتور کار 

قرار داده ایم.
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نیازهای داخلی به صورت 
حداکثری، تامین می شود

مختار بخشیان با اشاره به اینکه تولید گندله در 
سال جاری با ۲.۷ درصد افزایش نسبت به برنامه، 
به ۷ میلیون و ۵۰۰هزار تن خواهد رســید، ادامه 
داد: تولید کلاف گرم از مرز ۶ میلیون و ۴۰۰هزار 
تن خواهد گذشــت که این میزان تولید از برنامه 
هدف گذاری شده بیشتر است.وی پیش بینی تولید 
محصولات سرد و پوشش دار تا پایان سال جاری 
را ۱میلیون و ۵۵۵هزار تن و ۴درصد فراتر از برنامه 
اعلام و اضافه کرد: شرکت فولاد مبارکه این قابلیت 
را دارد تا نسبت به ظرفیت و نیاز بازار در سال آینده 

نیز رشد تولید داشته باشد.
معــاون بهره بــرداری فولاد مبارکــه یکی از 
برنامه های اصلــی فولاد مبارکه در ســال آتی را 
تمرکز بر تولید محصولات ویژه موردنیاز صنایع 
نفــت و گاز و محیــط گاز ترش، افزایــش تولید 
محصولات گرم با ضخامت کمتــر از ۲ میلیمتر و 
محصولات موردنیاز صنایع خودروســازی اعلام 
کرد.وی گفت: در سال جاری تولید ۵ نوع محصول 
جدید و با ارزش افزوده بالاتر در دســتور کار قرار 
گرفت و یکی از محصولات بسیار راهبردی و مهم 
که هم اکنون هم در حال تولید آزمایشــی است، 
محصولات مورداســتفاده در محیــط گاز ترش 
و تولید لوله های انتقال نفت و گاز اســت. مختار 
بخشیان خاطرنشــان کرد: فولاد مبارکه تاکنون 
به جز محصولات مذکور، سفارش های ویژه دیگری 
ازجمله تولید ورق موردنیــاز لوله های انتقال گاز 
شیرین، انتقالات سیالات و آب را نیز دریافت کرده 
که پس از تولید، آنها را به مشــتریان تحویل داده 
است. معاون بهره برداری شــرکت فولاد مبارکه 
گفت: سال آینده به منظور تأمین حداکثری نیاز  
بازار داخل، شرکت فولاد مبارکه تولید ۷۰۰هزار 
تن اســلب و ۶میلیون و ۵۰۰ هزار تن محصولات 
گرم، سرد و پوشش دار را هدف گذاری کرده است. 
وی در همین راستا از تلاش تمامی کارکنان نواحی 
و خطوط تولید شرکت و همچنین از پیمانکاران و 

تأمین کنندگان  تشکر و قدردانی کرد.
    

 نقش بورس کالا 
در توسعه صنعت فولاد

بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران معتقد است که راه اندازی بورس کالا 
و عرضه فولاد در این بورس، دو مزیت بزرگ برای 
صنعت فولاد داشت؛ نخست، واقعی شدن قیمت ها 
و انتقال سود از واســطه ها به تولید و دوم، ایجاد 
انگیزه برای ورود بخش خصوصی به سرمایه گذاری 

در صنعت فولاد.
بهرام سبحانی، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران درخصوص نقش بورس کالا در توسعه 
صنعت فولاد گفت: قبل از راه اندازی بورس کالا در 
شهریور سال ۸۲، فولاد مشمول قیمت گذاری بود 
که این امر تفاوت قیمت قابل توجهی را میان قیمت 

درب کارخانه و قیمت های کف بازار ایجاد کرد.
وی افزود: این شرایط سبب شد واسطه گران 
بــا ترفندهایی حوالــه خرید دریافت کــرده و با 
قیمت های نازل خرید خود را انجام داده و با قیمت 
بالا در بازار به فروش برســانند. در نتیجه سودی 
معادل ارزش کل کالا نصیب دلالان می شد و در 
مقابل تولیدکننده نه تنها ســودی نمی برد بلکه 
زیان نیز می داد. رئیــس انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران اظهار داشت: از شهریور ۸۲ که بورس 
کالا راه اندازی شــد و مکانیزم عرضه در بورس و 
کشف قیمت از طریق رقابت میان خریداران مطرح 
گردید، قیمت به یکباره از نرخ های دســتوری به 
قیمت های حاشــیه بازار نزدیک شد و در نهایت 
ســودی که تا پیش از این به جیب واسطه ها می 
رفت به تولیــد و تولیدکنندگان بازگشــت. وی 
ادامه داد: این بازگشت ســود به تولید سبب شد 
شــرکت ها بتوانند توســعه های خود را دنبال و 
طرح های توسعه پیاده نمایند. همچنین شرکت ها 
توانستند ظرفیت های تولید را بالا برده و درنتیجه 
این امر ســبب دلگرمی و انگیزه بخش خصوصی 
برای حضور در صنعت فولاد شد و آنها نیز به جرگه 
تولیدکنندگان پیوستند. سبحانی خاطرنشان کرد: 
بررسی ها نشــان می دهد بعد از راه اندازی بورس 
کالا، ورود بخش خصوصی به سرمایه گذاری بخش 
نورد و ســپس با اصلاح اصل ۴۴ قانون اساسی در 
بخش فولادسازی افزایش یافت. وی تصریح کرد: 
امروز به جرات می توان گفت سکان صنعت فولاد 

به دست بخش خصوصی است.

اخبار  فولاد

فولاد که یکی از مهمترین صنایع  
هر کشــور اســت، می تواند معیار 
پویایی کشور باشد افزایش تقاضای 
محصــولات فــولادی از افزایــش 
پروژه های عمرانی و ســاخت و ساز 
در کشور حکایت میکند. در ضمن 
این صنعت به همــراه صنایع پایین 
دستی آن برای شمار زیادی از مردم 
دنیا فرصت شغلی ایجاد کرده است 
و اگر بحرانی در صنعت فولاد سازی 
اتفاق بیفتد، صنایع پایین دســتی 
هم با مشــکلات زیــادی روبرو می 
شوند و به دنبال آن مشاغل زیادی 
از بین می رود. به همین دلیل است 
که دولتها حمایــت از این صنعت را 
در اولویت برنامه های خود قرار می 
دهند. تحلیل گران بازار فولاد بر این 
باورند که سال جاری ســالی بهتر 
برای صنعت فولاد است ولی در پیش 
بینی رشــد در این بازار با احتیاط 

عمل می کنند.
چالش های فعلی چیست ؟

فولاد در ابعاد داخلی با چالش ها 
و مشکلاتی مواجه است که بخشی از 
آن نیز متاثر از فضای بین الملل بوده 

اســت. عمده چالش صنعت فولاد 
داخل، عدم حمایت بانک ها در تامین 
نقدینگی و هزینه بــالای بهره های 
بانکی است. البته کاهش قیمت نفت 
وکاهش سرمایه گذاری و اعتبارات 
عمرانی که ریشه در بودجه عمومی 
دولت دارد هم مصرف فولاد کشور را 
به شدت تحت تاثیر قرار داده است. 
در سالهای اخیر بحران مازاد ظرفیت 
فــولاد در چین نیز بــه عنوان یکی 
از عوامل اصلی ســقوط قیمت های 
فولاد در دنیا و عامــل افت قیمت و 
کاهش سرمایه گذاری جدید در این 

حوزه است.
مواردی چــون عــدم توجه به 
مدیریت اکتشاف مواد معدنی بویژه 
ســنگ آهن و عدم توجــه به تولید 
فولادهــای کیفی و آلیــاژی دارای 
ارزش افزوده بــالا و تمرکز بر تولید 
فولادهای ساده کربنی در واحدهای 
تولیدی،ضعف زیر ساخت ها از جنبه 
ظرفیت و قیمت و هزینه های سنگین 
حمل و نقل ریلی و وجود تحریم های 
بین المللی هم چالش های مهم این 

حوزه محسوب می شود.

صحبت از چالش ها و شــنیدن 
مشــکلات از زبــان مدیــران و 
دســتندرکاران این صنعت باید با 
ارائه راهکار های درست، چالش های 

ما را به فرصت تبدیل کند.
بــرای نمونه وقتی مشــکل بعد 
مســافت از منابــع معدنــی و آب 
از دغدغه هــای اصلی محســوب 
می شود پس اکتشــاف و استخراج 
معادن بزرگ مقیاس و تأمین مواد 
اولیه مورد نیاز و استقرار واحدهای 
فرآوری ارزش در مقیاس اقتصادی 
در جوار معادن و دریا باید در دستور 

کار قرار گیرد.
مدیریت زنجیره ارزش تولیدات 
با توجــه به ترکیب ســبد تولیدات 
باید تغییر کند و فولادهای با ارزش 
افزوده بالاتر در برنامــه تولید قرار 

گیرد.
دولت بایــد از تغییــرات مدوام 
تعرفه ها و قوانین بــر بخش  معدن 
جلوگیری کند تــا محیط آرام مالی 
سبب جذب و توسعه سرمایه گذاری 
شود ، در حل حاضر کمبود سرمایه 
از مشکلات صنعت فولاد است پس 

دولت باید در راســتای ثبات مالی 
کشور تلاش جدی داشته باشد.
 مدیریت بازار بر محور 

توسعه صادرات
یکــی از مســائل مهمــی که 
از مشــکلات معدنی ها محســوب 
می شــود قوانین محــدود کننده 
صادرات اســت . در شــرایطی که 
برخی مــواد معدنی نیــاز داخلی 
ندارد و تنها متقاضی خارجی دارند. 

تنها تولیــد محصول بــا کیفیت، 
صادرات را متحــول نمی کند بلکه 
تولیدکننــدگان ما باید شــناخت 
درســت از بازار داشــته باشــند و 
محصولات را با قیمت درســت و به 
موقع صادر کنند. بــرای موفقیت 
در ســطح بین المللی شناخت بازار 
خارجی از اولویتهای تولیدکنندگان 
باشد. در مقابل باید سیاست کنترلی 
بر واردات فولاد و محصولات فولادی 
اعمال شود.زمانی که دولت به ازای 
مطالبات خود از کشوری محصول 
فولادی آنهــا را وارد می کند تعادل 

بازار داخلی را بهم می زند.
ارائه تسهیلات بانکی و 

اعتباری
بهره منــد شــدن بنگاه هــا از 
تسهیلات مالی و اعتبارات و حمایت 
مالی از بخش خصوصــی از طریق 
ارائه تسهیلات بانکی و اعتباری نیز 
لازمه ارتقا در این حــوزه از صنعت 
اســت. عمده چالش صنعت فولاد 
داخل، عــدم حمایــت بانک ها در 
تامیــن نقدینگی و هزینــه بالای 
بهره هــای بانکــی اســت.  صنعت 
فولاد، برای تامین هزینه های مالی 
از جمله فروش اعتباری و مدت دار 
به مشتریان و تامین مالی طرح های 
توســعه ای و... نیازمند منابع مالی 
فراوان با نرخ مناسب است. افزایش 
هزینه فولادســازان داخلی در این 
بخــش  می توانــد از رقابت پذیری 
آنها در محیط بین المللی کاســته 
و صادرات را تحــت تاثیر قرار دهد. 
با توجــه به  مصرف نیمــی از فولاد 
تولیــدی در دنیا و ایــران در بخش 
مسکن و ساخت و ساز، کاهش این 
فعالیت ها و رکود حاکــم بر بخش 
مسکن در سنوات اخیر، تهدیدی در 
توسعه سرمایه گذاری برای صنعت 

فولاد محسوب می شود.
با توجه به مشکلات حمل و نقل 
و فاصلــه کارخانه های فــرآوری و 
تولید محصولات فولادی از معادن 
منابع اولیه،  ســاماندهی و توســعه 
زیرساخت ها از قبیل احداث خطوط 
ریلی، بنادر و اتوبان ها می تواند تاثیر 
به ســزایی در قیمت تمام شده یک 

محصول فولادی باشد.

  تا تحقق چشم انداز 
55میلیون تن 

با توجه به هدف گــذاری انجام 
شــده میزان تولید فــولاد از ۱۶.۱ 
میلیون تــن فعلی بــه ۵۵ میلیون 
تن خواهد رســید این امر مستلزم 
افزایش ظرفیت تولید کنســانتره  
به ۸۳ میلیون تــن، تولید گندله به 
۷۹ میلیون تن، تولید آهن اسفنجی 
به ۵۴ میلیون تن و شــمش به ۵۵ 
میلیون تن خواهــد بود علاوه بر آن 
بدلیل کاهش ذخایر ســنگ آهن 
انجام اکتشافات جدید در پهنه های 
معدنی جهت تامیــن نیاز ظرفیت 
تولید زنجیره صنعت فولاد ضروری 

است.
با توجه به شکاف وضعیت فعلی 
و ایده آل تولید فولاد نیاز به ظرفیت 
ســازی های جدید است، همچنین 
این ظرفیت سازی برای تامین مواد 
اولیه مورد نیاز صنعت فولاد نیز باید 
صورت پذیرد. ایجــاد کارخانجات 
تولیدی جدید مســتلزم ایجاد زیر 
ســاخت های لازم همچون احداث 
نیروگاه، خط انتقال و پســت برق، 
انشــعابات گاز، توســعه بنادر، راه، 
راه آهن، تامین آب و تجهیز معادن 
است.  با افزایش ظرفیت فولاد، نیاز 
به سنگ آهن و استخراج آن بیشتر 
شــده و کاهش ذخایر سنگ آهن 
مســتلزم انجام عملیات اکتشافی 
جدید و یا تامین کمبودها از طریق 

واردات است.

الزمات رشد صنایع معدنی؛

توجه به صادرات، لازمه رشد صنعت فولاد

خبر

مدیر عامل شرکت فولاد مبارکه :

برای فروش ارز صادراتی، تابع قوانین نظام هستیم

با توجه به هدف گذاری 
انجام شده میزان تولید 
فولاد از ۱۶.۱ میلیون تن 
فعلی به 55 میلیون تن 

خواهد رسید این امر 
مستلزم افزایش ظرفیت 

تولید کنسانتره  به ۸۳ 
میلیون تن، تولید گندله به 
۷۹ میلیون تن، تولید آهن 
اسفنجی به 5۴ میلیون تن 
و شمش به 55 میلیون تن 

خواهد بود

بهره مند شدن بنگاه ها از 
تسهیلات مالی و اعتبارات 

و حمایت مالی از بخش 
خصوصی از طریق ارائه 

تسهیلات بانکی و اعتباری 
نیز لازمه ارتقا در این حوزه 

از صنعت است. عمده 
چالش صنعت فولاد داخل، 

عدم حمایت بانک ها در 
تامین نقدینگی و هزینه 

بالای بهره های بانکی است
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